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گلایه دیرهنگام همتی از تورم زا بودن بودجه
گروه اقتصادی -  در حالی که دولت از ماهها قبل در تدارک تدوین لایحه 
بودجه سال آینده کل کشور بود، رئیس کل بانک مرکزی در انتقادی دیرهنگام از 

تورم زا بودن بودجه ۱۴۰۰ گلایه کرد.
عبدالناصــر همتی، رئیس کل بانک مرکــزی در خصوص بودجه ۱۴۰۰ 
نوشت: از این که بودجه سال ۱۴۰۰ کشور، با تفاهم نسبی دولت و مجلس تعیین 

تکلیف و به تصویب نهایی رسید جای شکر دارد.
فارغ از محاسن و ایراداتی که می توان به محتوای بودجه گرفت، یک نکته 
مشخص شد: همه دولتها و مجالس، علیرغم انتقاد از رشد نقدینگی و تورم، حتی 
با پرچم اصلاح ساختاری بودجه، نهایتاً به بودجه ای با توان رشد بالای نقدینگی 
رضایــت می دهند. درحالیکه مجلس محترم همزمان در صدد تصویب طرحی، 
برای اصلاح ساختار اداره بانک مرکزی، با هدف تقویت استقلال و نیز پاسخگویی 
بیشــتر بانک مرکزی است، اعداد و ارقام بودجه مصوب و تبصره های متعدد آن 
دربرگیرنده احکامی برای تکلیف به بانک مرکزی و سیستم بانکی است که نتیجه 
آن می تواند انتشار پول پر قدرت و رشد نقدینگی باشد.کنترل نقدینگی و تورم 
مهمترین هدف بانک مرکزی اســت. با توجه به امکان تشدید رشد نقدینگی از 
ناحیه بودجه کشور، یکی از راه های کنترل رشد نقدینگی نیز تشدید کنترل ترازنامه 
بانک ها است و این شاید در تناقض با تکالیف بودجه و همچنین برنامه خروج از 
رکود قرار گیرد. بانک مرکزی این انتظار راهم دارد که دولت و مجلس در مسیر 

کنترل نقدینگی و تورم پشتیبان بانک مرکزی باشند.

گروه اقتصــادی - طبق اعلام 
وزارت راه و شهرســازی، متقاضیان 
طرح اقدام ملی مســکن که نسبت به 
واریز وجه اقدام کرده اند به پروژه های 
تعریف شده متصل و از طریق پیامک 
به آنها اطلاع رســانی شده است؛ این 
افراد می تواننــد وضعیت تخصیص 
پــروژه خود را در ســامانه اقدام ملی 

مشاهده کنند.
بالغ بر ۵۰۴ هزار واحد طرح اقدام 
ملی مســکن آغاز شده و اغلب پروژه 
ها در حال اجرا اســت. این موضوع 
را مدتــی قبل محمــود محمودزاده 
ـ معــاون وزیر راه و شهرســازی ـ به 
ایســنا اعلام کرد و گفــت که طبیعتا 
پروژه ها در مناطق مختلف وضعیت 
متفاوتــی دارند؛ بعضــی در مراحل 
اسکلت و دیوارچینی، برخی در حال 
آماده ســازی زمین و تعدادی هم در 
مراحل فوندانســیون. اینکه بیان می 
شود بسیاری از پروژه ها هنوز شروع 

نشده یا حتی جانمایی نشده اطلاعات 
درســتی نیســت. ممکن است تعداد 
معدودی از پــروژه ها به دلیل برخی 
مشکلات هنوز شروع نشده باشد اما 
کلیت طرح در وضعیت مناسبی قرار 
دارد.از طرف دیگر کســانی که واریز 
وجه داشته اند می توانند با مراجعه به 
سایت طرح اقدام ملی مسکن به نشانی 
tem.mrud.ir از آخرین وضعیت 

پروژه خود مطلع شوند.
روز ۲۹ بهمــن مــاه گزارشــی 
را درخصــوص بلاتکلیفــی برخی 
متقاضیــان طرح اقدام ملی مســکن 
ارســال کردیم که در این زمینه روابط 
عمومــی وزارت راه و شهرســازی 
توضیحاتــی ارایه و اعلام کرد حدود 
۵۰۰ هــزار واحد تامین زمین شــده، 
۲۸۰ هزار واحد تعریف شــده و ۱۳۸ 
هزار نفر واریز وجه داشته اند که پروژه 
های تعریف شــده به مراتب بیش از 
متقاضیانی اســت که وجه واریز کرده 

انــد. در این توضیحات آمده اســت: 
»واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی 
مسکن بر اساس قیمت تمام شده و با 
استفاده از آورده متقاضیان و تسهیلات 
بانکی، احــداث و به متقاضیان واجد 
شــرایط واگذار خواهد شــد. در این 
طرح پس از بررسی شرایط متقاضیان و 
تایید شرایط مدنظر، حساب مسدودی 
بــرای آنها افتتاح و به متقاضیان اعلام 
می شــود تا آورده اولیه خود را به آن 
حساب واریز کنند.پس از واریز وجه 
و احراز توان اقتصادی، متقاضیان طرح 
به پروژه های تعریف شــده در سامانه 
طرح اقدام ملی مســکن در شهر محل 
ســکونت متقاضیان متصل می شوند. 

تا کنون ۱۳۸ هزار متقاضی نســبت به 
واریــز وجه اولیه اقــدام کرده اند که 
این متقاضیــان به پروژه های تعریف 
شــده متصل و به آنها از طریق پیامک 
اطلاع رسانی شده است. بدیهی است 
ایــن متقاضیان مــی توانند وضعیت 
تخصیص پروژه خود را در ســامانه 
طرح اقدام ملی مســکن نیز مشاهده 

کنند«.
مسکن ملی در یک نگاه

شــهریوماه ۱۳۹۸ طــرح اقدام 
ملی مســکن با حضور رییس جمهور 
کلنگ زنی شد و ۱۸ آبان ماه ۱۳۹۸ ثبت 
نام از متقاضیان در چهار اســتان آغاز 
و ســپس به دیگر استانها تسری پیدا 

کرد. برای این پروژه ۴۰۰ هزار واحد 
تعریف شــد که در دور اول و دوم نام 
 نویسی ۱.۶میلیون نفر از طریق سایت
 tem.mrud.ir و پیامــک ثبت نام 
کردند که ۴۶۰ هزار نفر واجد شرایط 
شناخته شدند. اولین واحدها به تعداد 
۱۱ هــزار و ۵۶۰ واحــد در روز یکم 
آبان ماه ۱۳۹۹ به دستور رئیس جمهور 
افتتاح شــد. این پروژه از طریق آورده 
متقاضیــان و ۱۰۰ میلیــون تومان وام 
بانکی با نرخ ســود ۱۸ درصد ساخته 
می شــود. آورده متقاضیان در مرحله 
اول حدود ۴۰ میلیون تومان اســت. 
میانگیــن قیمت ایــن واحدها در کل 
کشــور طبق آخرین برآورد از هزینه 

های تابســتان ۱۳۹۹ بــه متری ۲.۷ 
میلیون تومان می رسد که البته با توجه 
به کیفیت سازه ها در مناطق مختلف، 
قیمت ها متفاوت خواهد بود. ثبت نام 
مراحل اول، دوم و سوم به پایان رسیده 
است. فرصت ثبت نام در مرحله سوم 
از ۱۸ دی ماه ۱۳۹۹ آغاز شد و پنجشنبه 
)۲۵ دی ماه( به اتمام رسید. در صورت 
خالی شــدن ظرفیت یا تامین زمین، 

امکان ثبت نام مجدد وجود دارد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار گفت: کاهش 
احتمالی قیمت ارز برای بازار سرمایه 
تهدید نیســت؛ چرا کــه باعث رفع 
محدودیت هــا در تجارت خارجی 
شده و بســیاری از هزینه های نقل و 

انتقال را کاهش می دهد.
محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه به دنبال توســعه بازار ســرمایه 
هســتیم، گفت: این بازار باید در همه 
ابعاد مانند میزان ورود شــرکت ها به 
بازار سرمایه، توسعه نهادهای مالی به 
لحاظ کمی و کیفی و همچنین سرمایه 
گذاران توســعه بیشتری پیدا کند و ما 
به دنبال ابرنهادهای مالی هستیم. وی 
می گوید: تعداد نهادهای مالی حاضر 
در بازار سرمایه باید افزایش پیدا کنند و 
هر کدام باید بتوانند در صنایع مختلف 
به طور اختصاصــی به ارائه خدمات 

بپردازند.
وی افزود: بازار ســرمایه کشور 

تحت تأثیر ســه عامل مهم قرار دارد. 
دسته اول خارج از بازار سرمایه حادث 
می شــود اما به عنوان متغیرهای کلان 
اقتصادی تأثیر مســتقیم بر بازار دارد؛ 
متغیرهایی همچــون تورم، تغییرات 
نرخ ارز، نرخ بهره بانکی و مواردی از 
این دست متغیرهای برون زایی هستند 
که کنترل آنها نیز در بازار سرمایه امکان 
پذیر نیســت. به گفته دبیر شورایعالی 
بورس، عامــل دوم قوانین، رویه ها و 
متغیرهایی است که قابل کنترل هستند؛ 
این در حالی اســت که بازار سرمایه 
امروز نقش اساســی در اقتصاد دارد 
و باید در سیاســت گذاری های کلان 
اقتصادی کانون توجه باشــد. بخشی 
از مقــررات می توانند اصلاح یا بهتر 

تدوین شوند.
به گفتــه دهقان دهنوی، قوانینی 
همچــون قیمت گذاری دســتوری 
بــه بنیان هــای اقتصــادی و بخش 
مولد کشــور صدمــه وارد می کند و 
این درحالی اســت که بســیاری از 

شرکت های تولیدی در بازار سرمایه 
حضور دارند و بخش گســترده ای از 
جامعه نیز امروز سرمایه گذار بورسی 
هستند. بنابراین قوانین می تواند حقوق 
و منافع شرکت ها و مردم را تحت تأثیر 

قرار دهد.
وی بــا بیــان اینکه توســعه از 
طریق ســرمایه گذاری انجام می شود 
و ســرمایه گذاری نیــز از کانال بازار 
سرمایه و بازار پول امکان پذیر است، 
تاکید کرد: باید به سمتی حرکت کنیم 
که تولید کننــدگان بتوانند در فضای 
رقابتی و مبتنی بــر روابط منصفانه و 
عادلانه منافع ناشــی از تولید خود را 
با سهامداران شــریک شوند.رئیس 
سازمان بورس ادامه داد: امروز حفظ 
آرامش و برقراری ثبات در بازار سرمایه 
اولویت نهاد ناظر بازار سرمایه است؛ 
چراکه تلاطم های اقتصادی ناشــی از 
برخی قوانین و رویه ها می تواند منافع 
سهامداران را تهدید کند؛ سهامداران 
بایــد به دور از رفتارهای هیجانی و با 

تأمل بیشــتری در خصوص سهام و 
سبد دارایی تصمیم گیری کنند و این 
مهم بدون ثبــات و اصلاح رویه ها و 

قوانین امکان پذیر نیست.
دبیر شــورایعالی بورس، دسته 
سوم را متغیرهای درونی بازار سرمایه 
دانســت و ضمن بیان اینکه قوانین، 
مقررات، عملکــرد ارکان و نهادهای 
مالی، عوامل مؤثر درونی بازار سرمایه 
هســتند، تاکید کرد: بایــد زمینه لازم 
بــرای حضور مــردم را فراهم کرد و 
خدمات با کیفیت به مردم ارائه شود. 
دهقان دهنوی ادامه داد: بازار سرمایه 
بزرگ شــده و بیش از ۶۰ میلیون نفر 
در آن حضــور دارند؛ لــذا امروز نیاز 
به فضای آرام و تقویت هرچه بیشــتر 
اعتماد در این بــازار داریم.وی تاکید 
کــرد: به رغم افزایــش ضریب نفوذ 
بازار ســرمایه، نباید فراموش کنیم که 
بورس بــازاری تخصصی و مبتنی بر 
دانش اســت. نهاد ناظر بازار سرمایه 
صمیمانه درخواست می کند، کسانی 

در خصوص بازار سرمایه اظهار نظر 
کنند که از تخصص و دانش کافی مالی 

برخوردار باشند.
دهقان دهنوی، در بخش دیگری 
از اظهارات خود به چشــم انداز آتی 
بازار ســرمایه اشــاره کــرد و گفت: 
شــرایط بازار سرمایه در کشور رو به 
بهبود اســت. کاهش احتمالی قیمت 
ارز برای بازار ســرمایه تهدید نیست؛ 
چرا که باعــث رفع محدودیت ها در 
تجارت خارجی می شــود و بسیاری 
از هزینه هــای نقل و انتقال را کاهش 
می دهــد. علاوه بر این با رونق تولید، 
بازارهــای جدید را به روی صادرات 
خواهد گشود. وی ادامه داد: همچنین 
بازنگری در دستورالعمل بازارگردانی 

آغاز شــده و مســیر را بــه گونه ای 
طراحی خواهیم کرد که هم شــرایط 
خاص بازار ســرمایه کشــور در نظر 
گرفته شــود و هم از تجربیات جهانی 
بهره بگیریم. رئیس ســازمان بورس 
افزود: دامنه نوســان نامتقارن، زمانی 
در شورای عالی بورس تصویب شد 
که در شــرایط نااطمینانی اقتصاد قرار 
داشتیم و امروز این فضا در حال تغییر 
و بهبود است. برقراری دامنه نامتقارن، 
تصمیمی موقــت بود و قطعاً در دراز 
مدت به سمت کاهش محدودیت ها 
و اصــلاح آن حرکــت خواهیم کرد.
سخنگوی شــورایعالی بورس با بیان 
اینکه همه ما داخل کشتی بازار سرمایه 
هســتیم و بازار سرمایه متعلق به همه 

ایران اســت و همه با حس مسئولیت 
پذیری به دنبال توســعه بازار سرمایه 
هســتیم، افزود: این بازار باید در همه 
ابعاد مانند میزان ورود شــرکت ها به 
بازار سرمایه، توسعه نهادهای مالی به 
لحاظ کمی و کیفی و همچنین سرمایه 
گذاران توسعه بیشتری پیدا کند. ما به 
دنبال ابرنهادهای مالی هستیم. تعداد 
نهادهای مالی حاضر در بازار سرمایه 
بایــد افزایش پیدا کنند و هر کدام باید 
بتواننــد در صنایــع مختلف به طور 
اختصاصی به ارائه خدمات بپردازند.
وی با بیان اینکه صندوق توسعه بازار 
نوعی ثبــات برای بازار به همراه دارد 
که منافع آن به همه اهالی بازار خواهد 
رســید گفت: اقــدام صندوق های با 

درآمد ثابت، هم حمایت از کلیت بازار 
و هم حمایت از پرتفوی ســهام خود 
آنها خواهد بود.رئیس سازمان بورس 
همچنین با اشــاره به بهبود روابط بین 
المللــی و تأثیر آن بر بازار ســرمایه و 
اقتصاد، افزود: امــروز فضای خوبی 
برای گسترش فعالیت های نهادهای 
مالی و جذب سرمایه های خارجی در 
حال شکل گیری است و برای جذب 
ســرمایه های خارجی، هیچ بازاری 

مناسب تر از بازار سرمایه نیست.

معاون وزیر راه  و شهرسازی:

پروژه مسکن ملی برای دولت بعد بار مالی 
ندارد

رئیس سازمان بورس اعلام کرد؛

آغاز بازنگری در دستورالعمل
 بازارگردانی

گروه اقتصادی-با آغاز موجی 
از کمبود سیمان در کشور این مشکل 
در اســتان هرمزگان هم مشاهده شد 
به گونه ای که بســیاری از پروژه ها با 
مشکل کمبود ســیمان روبرو شدند. 
در مناطق جنوبــی از جمله هرمزگان 
به دلیل فصل مناسب ساخت و ساز و 
افزایش نیاز به سیمان در فصول پاییز و 
زمستان، این مسأله نمود بیشتری پیدا 
کرده و حساسیت بیشتری در بین مردم 

و مسئولین استان ایجاد کرده است.
دو کارخانه ســیمان در اســتان 
هرمزگان مشــغول به فعالیت هستند، 
ســیمان هرمزگان واقع در بندر خمیر 
و سیمان قشــم واقع در جزیره قشم. 
ظرفیــت اســمی کارخانه ســیمان 
هرمزگان ۶۰۰۰ تن در روز بوده که به 
دلیل قدمت بیش از ۲۴ ســال کارخانه 
ســیمان هرمزگان و فرسودگی و عمر 
بــالای ماشــین آلات و تجهیزات، و 
از ســوی دیگر عدم امکان اســتفاده 
از قطعــات یدکی اصلــی و مرغوب 
بــه دلیل تحریم هــای ظالمانه غرب، 
ظرفیت تولید متوسط روزانه شرکت 
ســیمان هرمزگان به حدود ۵۵۰۰ تن 

در روز کاهش یافته است.

آمارها نشــان می دهد تقاضای 
ســیمان در اســتان در فصول سرد که 
فصل ســاخت و ســاز است حدود ۸ 
هــزار الی ۹ هزار تن در روز اســت. 
بنابرایــن، حــدود ۲۵۰۰ الی ۳۰۰۰ 
تــن در روز تقاضــا بیش از عرضه در 
استان هرمزگان وجود دارد. این کمبود 
در ماه ها و ســالهای گذشــته توسط 
کارخانجات ســیمان در اســتان های 
همجوار از جمله کارخانجات سیمان 
لامرد، داراب، ســپهر )قیر و کارزین(، 

ممتازان کرمان و …. تأمین می شد.
طی ســالهای گذشــته، قیمت 
گذاری سیمان به چالشی میان دولت و 
کارخانجات سیمان تبدیل شده است. 
برخلاف ســایر مصالح ساختمانی از 
جمله فولاد، گچ و ســایر مواد معدنی 
و ساختمانی که قیمت آنها به صورت 
رقابتــی و تابعی از تورم بــازار بوده 
است، قیمت سیمان همواره به صورت 
دســتوری و تعزیراتی بوده و افزایش 
قیمت آن متناســب با تورم و افزایش 
هزینه های تولید در کشــور صورت 

نگرفته است.
با افزایش قیمت دلار و از ســوی 
دیگر ثابت ماندن نسبی قیمت فروش 

سیمان داخلی، قیمت فروش صادراتی 
جذابیت بسیار بالایی برای شرکت ها 
داشــته و در حقیقت فقط با صادرات 
می توان چراغ کارخانه سیمان را روشن 
نگه داشــت و در صورتی که صرفاً به 
فروش داخلی اتکا شود، امکان تداوم 
تولید با در نظر گرفتن افزایش بســیار 
زیاد هزینه ها وجود نخواهد داشــت.

از ســوی دیگر کارشناسان و مدیران 
کارخانجات ســیمان در کشور معتقد 
هستند که عدم تناسب عرضه و تقاضا 
در بازار در فصل ساخت و ساز، کاهش 
تولید کارخانجات سیمان در کشور به 
دلیل قطعــی گاز و برق، عدم افزایش 
قیمت رسمی سیمان متناسب با تورم، 
افزایش بی ســابقه هزینه های حمل، 
جذابیت قیمت فــروش صادراتی در 
مقایسه با قیمت مصوب فروش داخلی 
برای کارخانجــات، افزایش فعالیت 
پروژه های عمرانی و دولتی در ســال 
جــاری، ایجاد تقاضای کاذب در بازار 
توسط ســودجویان و توقفات مکرر 
تولیــد در کارخانه ســیمان هرمزگان 
شــامل تعمیرات اساسی ســالیانه و 

توقفات پیش بینی نشده.
صادرات ســیمان تا زمان 

تأمین نیاز داخلی منطقی نیست
احمــد مــرادی رئیــس مجمع 
نمایندگان هرمزگان در مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه مشــکل کمبود 
سیمان در کل کشور وجود دارد، عنوان 
کرد: نیاز روزانه سیمان در هرمزگان ۹ 
هزار تن است و تولید کارخانه سیمان 
در هرمــزگان ۶ هزار تن و کســری 

سیمان استان تا پیش از بروز مشکلات 
کشوری از استان های همجوار تأمین 
می شــد. اما با بروز مشــکلات تأمین 
سیمان، اســتان هرمزگان هم متأثر از 
مشــکل تأمین سیمان کشور با مشکل 

روبرو شد.
وی افــزود: در بازدیــدی که از 
کارخانه ســیمان هرمزگان انجام شد 
قرار بر این شــد که صادرات ســیمان 
برای مدت زمان معینی متوقف شــود 
و تمامی تولیدات به نیازهای اســتان 
اختصاص یابد. اما سیمان قشم اعلام 
کرد بر اســاس اساسنامه و مصوبه ای 
کــه دارد تولیــدات ایــن کارخانه به 

خارج از کشور صادر می شود.مرادی 
خاطرنشان کرد: متأسفانه در هفته های 
اخیر کرایه حمل و نقل به اندازه قیمت 
هر پاکت ســیمان ۱۷ هزار ۵۰۰ تومان 
است. باید از یک سو قیمت کرایه حمل 
و نقل ســیمان کنترل شود و از سوی 
دیگر بر روی صادرات سیمان نظارت 

بیشتری شود.

وی اضافه کرد: برخلاف قیمت 
ســیمان، کرایه حمل و نقل به صورت 
مصــوب، افزایش داشــته و باعث بر 
هم خوردن تعادل بازار شــده اســت. 
به عنوان مثال، قیمت مصوب فروش 
هر پاکــت ســیمان درب کارخانه با 
احتساب ارزش افزوده ۱۶،۸۹۰ تومان 
تعیین شده و قیمت فروش آن در شهر 
بندرعبــاس ۲۴،۶۰۰ تومان مصوب 

شده است. 
این در حالی اســت کــه کرایه 
حمــل از درب کارخانــه ســیمان 
هرمزگان تا بندرعباس برای هر تریلی 
به ۳ میلیون تومان هم می رســد.رئیس 

مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس 
اظهارداشت: در نتیجه کرایه هر پاکت 
حدود ۶،۰۰۰ تومان اســت. با در نظر 
گرفتن هزینه های تخلیه و هزینه های 
جنبی و بالاسری، هزینه تمام شده هر 
پاکت سیمان برای توزیع کننده نزدیک 
به ۲۵ هزار تومان می رســد که عملًا از 

قیمت مصوب فروش بالاتر است.

نماینــده مردم حــوزه انتخابیه 
بندرعبــاس در مجلس بیان داشــت: 
در ایــن هفته جلســه ای بــا حضور 
اعضای مجمــع نمایندگان هرمزگان 
با استاندار هرمزگان، مدیرکل حمل و 
نقــل پایانه ها، رئیس صنعت، معدن و 
تجارت اســتان و مدیران دو کارخانه 
ســیمان هرمزگان برای رفع مشــکل 

تأمین سیمان برگزار خواهد شد.
وی در پاســخ به این ســوال که 
با توجه به مشــکلات تأمین ســیمان 
در داخل کشــور چرا همچنان شاهد 
صادرات ســیمان استان های همجوار 
از بنادر استان هرمزگان به کشورهای 

حاشــیه خلیج فارس هســتیم، بیان 
داشــت: از استاندار هرمزگان خواسته 
شده تا جلوی صادرات سیمان گرفته 
شــود و حداقل ســهم هرمــزگان از 
صادرات تأمین شود و سپس صادرات 
انجام شــود. برای حل مشکل سیمان 
مورد نیاز داخل کشور ابتدا باید جلوی 
صادرات برای مدت مشخصی گرفته 

شود.
و  عمرانــی  پروژه هــای 
ساخت و ســازهای شخصی با 

مشکل روبرو شد
احمد جباری نماینده مردم غرب 
هرمــزگان در مورد کمبود ســیمان 
در مناطــق مختلف اســتان هرمزگان 
بیان داشت: مشــکل تأمین سیمان در 
هرمــزگان موضوع مهمی اســت که 
مســئولان باید توجه ویــژه ای به آن 
داشــته باشند، نبود سیمان کافی باعث 
توقیف پروژه های عمرانی، زیرساختی 
و حتی ساخت و سازهای مسکن شده 
اســت. این کمبــود و افزایش قیمت 
نامتعارف ســیمان در قیمت تمام شده 

پروژه ها تأثیرگذار است.
وی با بیان اینکه موضوع مشکل 
ســیمان در دیدار با رزم حسینی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت مطرح شــده 
اســت، خاطرنشــان کرد: مسؤولان 
موظفنــد در این زمینه توان بگذارند و 
با رصد دقیق روند تولید صنایع کلان 
اســتان، مانع از هرگونه چالشــی در 
فرآیند تولید آنها شوند و از سوی دیگر 
مدیــران صنایع نیــز موظفند تا موانع 
تولید را مســتمرا بررســی و گزارش 
کنند تا شــاهد گرفتــاری مردم برای 

تأمین سیمان در استان نباشیم.
جباری تأکید کرد: اگر صادرات 
ســیمان دلیل کمبود این محصول در 
داخل کشــور است، باید صادرات آن 
برای مقطع کوتاهی تا رفع مشــکلات 
داخلی متوقف شــود چرا که بسیاری 
از فعالیت های عمرانی مردمی و بخش 
دولتی مرتبط در اثر کمبود ســیمان به 

مشــکل خورده اســت و کارگاه های 
بلوک زنی، پیمانکاری ها، ســاخت و 
سازهای شخصی و … فعالیت شان را 
متوقف کرده اند.وی عنوان کرد: باید به 
طور دقیق میزان تولید سیمان هرمزگان 
و روند تولید این شــرکت مشخص و 
شــفاف شــود و در این زمینه از وزیر 
خواســتم تا تیمی کارشناسی به استان 

اعزام کنند.
نماینــده مردم غــرب هرمزگان 
تأکید کرد: به دنبال قهرمان ســازی با 
انتقاد از دولت آن هم در پایان آن نیستیم 
اما مشــکلاتی در جامعه دیده می شود 
که در نســبت مستقیم با سهل انگاری 
و ســوءمدیریت است و باید در مورد 
رفع آنها و رهایی مردم از این مشکلات 

اقدام کنیم.
جباری عنــوان کرد: میزان دقیق 
تولید سیمان هرمزگان در ماه های اخیر 
می بایست پایش و رصد مستمر و نوع 
توزیع آن در اســتان نیز بررسی شفاف 
شــود.در حال حاضر ۷۸ واحد تولید 
کننده ســیمان با ظرفیت تولید سالانه 
۸۸ میلیون تن سیمان در کشور مشغول 

فعالیت هستند. 
اگرچه در حــال حاضر به دلیل 
مشکلات صنعت سیمان، سطح تولید 
کل ســیمان در کشــور نزدیک به ۷۵ 
درصد ظرفیت اســمی )یعنی نزدیک 
به ۶۵ میلیون تن در ســال( اســت، اما 
با در نظر گرفتن میزان مصرف سیمان 
در داخل کشــور که در ســال گذشته 
نزدیک به ۴۵ میلیون تن- یعنی تقریباً 
۵۰ درصد ظرفیت اســمی تولید بوده 
است، می توان دریافت که منطقاً نباید 
کمبود ســیمان در سطح کشور وجود 
داشــته باشــد.با این حــال، موضوع 
کمبود ســیمان در کل کشور از جمله 
استان هرمزگان به موضوعی پرچالش 
در چند ماه گذشــته تبدیل شده که نه 
تنها پروژه های عمرانی، بلکه ساخت 
و ســازهای شخصی را نیز تحت تأثیر 

قرار داده است.

کمبود سیمان در هرمزگان همانند سایر نقاط کشور به یک مشکل تبدیل شده به گونه ای که بسیاری از 
پروژه های عمرانی و ساخت و سازهای مسکن با معضل تعطیلی روبرو شده است.

مصائب صادرات سیمان 
در هرمزگان 

نیاز داخلی برطرف نشد؛

سبزي ماركت   
ريحون 

سبزي خوردن، خورشتي، آش و....
پياز داغ ، سير داغ ، بادمجان سرخ شده ، كبابي و....

انواع سبزیجات خشك 

انواع شوري و ترشيجات 
انواع فرنگي جات 

انواع آبميوه و آبغوره هاي تازه با كيفيت عالي

 انواع سبزیجات تازه آماده طبخ

همراه با پيك رايگان
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اگر صادرات ســیمان دلیل کمبود این محصول در داخل کشــور است، باید صادرات آن برای 
مقطع کوتاهی تا رفع مشــکلات داخلی متوقف شــود چرا که بسیاری از فعالیت های عمرانی 
مردمی و بخش دولتی مرتبط در اثر کمبود ســیمان به مشــکل خورده اســت و کارگاه های 
بلوک زنی، پیمانکاری ها، ساخت و سازهای شخصی و … فعالیت شان را متوقف کرده اند.وی 
عنوان کرد: باید به طور دقیق میزان تولید سیمان هرمزگان و روند تولید این شرکت مشخص 
و شــفاف شــود و در این زمینه از وزیر خواستم تا تیمی کارشناســی به استان اعزام کنند.

گروه اقتصــادی- اتصال ریلی 
ایران و عراق با راه آهن شلمچه بصره 
سال هاست درگیر موضوعات مختلف 
شــده و به نظر می رسد با تغییرات به 
وجود آمده در سال جاری، این پروژه 
وارد فاز جدی تری شده است تا جایی 
که رییس جمهور، معاون اول بر تسریع 
مراحل اجرایی آن تاکید کردند و وزیر 
راه و شهرســازی نیز به دیدار همتای 

عراقی خود رفت.
خط ریلی ۳۴ کیلومتری شلمچه 
تا بصره به عنوان یکی از گلوگاه هایی 
که می توانــد راه ابریشــم را تکمیل 
کند، همواره مــورد بحث بوده و طی 
ماه های اخیر مقامــات عراقی تمایل 
بیشتری برای واگذاری ساخت آن به 

ایرانی ها نشان داده اند. در همین راستا 
نیز احداث خط ریلی شلمچه_ بصره 
که در سال های گذشته قرار بود توسط 
بنیاد مستضعفان و یکی از شرکت های 
زیرمجموعه این بنیاد راه اندازی شود با 
مصوبه اخیر هیئت دولت با تغییراتی 
 مواجه شده و ســرمایه گذار آن تغییر 

کرد.
پیــش از این عبــاس خطیبی _ 
معاون ساخت و توسعه راه آهن بنادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل_ در این باره به 
ایسنا گفته بود: از آنجا که سرمایه گذار 
جدید یک شــرکت بخش خصوصی 
اســت که پیشــنهادات بهتری برای 
انجام این پروژه دارد تصمیم گرفتیم تا 

سرمایه گذار آن را از بنیاد مستضعفان 
به این شــرکت خصوصی تغییر دهیم 
و بــا توجه به مذاکرات صورت گرفته 
امکانات و توانایی بیشتری در سرمایه 
گذار جدید برای پیشبرد هرچه سریعتر 

این پروژه وجود دارد.
وی افــزود: در قرارداد قبلی قرار 
شــد که بنیاد مستضعفان محدوده ۶۰ 
درصد ســهم این پــروژه را تقبل کند 
و بقیــه آن  قرار بود  از ســوی دولت 
پرداخت شود اما سرمایه گذار جدید 
صد درصد ســرمایه مورد نیاز اجرایی 

این پروژه که حــدود یکصد میلیون 
یورو اســت را تقبل کــرده و به نظر 
می رسد که توانایی تامین آن را نیز دارد. 
از ســوی دیگر شرکت خصوصی که 
اخیراً بر اساس مصوبه هیئت دولت به 
عنوان ســرمایه گذار جدید خط ریلی 
شلمچه-بصره انتخاب شده اعلام کرده 
است که مراحل اجرایی این پروژه که 
در خاک عراق به طول ۳۳ کیلومتر است 
را می خواهد از طریق شــرکتی عراقی 
کــه در آن منطقه کار کرده جلو ببرد و 
به نظر می رسد پیشنهاد بهتری نسبت 

به گذشته باشــد و راحت تر بتوان در 
 این کشور همسایه این پروژه را انجام 

داد.
حالا به نظر می رســد راه اندازی 
این خط ریلی وارد فازهای جدی تری 
شده است چرا که تقریبا همه مسئولان 
و متولیان بر اجــرای این پروژه تاکید 
دارند. حسن روحانی  همزمان با سفر 
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی 
به عــراق، در تماس تلفنی "مصطفی 
الکاظمی" نخست وزیر عراق، با اشاره 
به ظرفیت هــای فراوان همکاری های 

ایــران و عــراق به عنوان دو کشــور 
همسایه، اظهارکرد: توافقات تهران – 
بغداد برای توسعه و تعمیق مناسبات دو 
جانبه از جمله پروژه راه آهن شلمچه– 
بصره و همکاری ها در حوزه انرژی و 
تبادلات مرزی و ترانزیتی بسیار خوب 
بوده و تســریع در اجرایی و عملیاتی 
شــدن این توافقات ضــرورت دارد، 
البته خوشــبختانه اقدامات مهمی در 
این زمینه انجام شده و گام های خوبی 
برداشته شده است و باید تلاش کنیم 
تا این رابطه بیشتر و مستحکم تر شود.

نخســت وزیر عراق نیز در این 
گفت وگو از جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان کشــور دوســت و همسایه 
خوب عراق نام برد و با تاکید بر توسعه 
و تعمیــق روابط دو کشــور در همه 
زمینه ها، آغاز عملیات پروژه راه آهن 
شلمچه – بصره و اتصال خط آهن دو 
کشــور را گام مهمی در مسیر توسعه 
روابــط اقتصادی و تجــاری بغداد – 

تهران عنوان کرد.
محمــد اســلامی، وزیــر راه و 
شهرسازی در جریان سفرش به عراق 
و در دیدار با همتای خود در این کشور 
ضمن اشــاره به لزوم ارتقای کیفیت 
حمــل و نقل زمینی، دریایی، هوایی و 
ریلی بین دو کشــور گفت: اتصال راه 

آهن شلمچه به بصره از اهمیت بالایی 
برخوردار است.

وی همچنین با توصیف موضوع 
حمل و نقل به "شریان حیاتی تجارت"، 
آمادگی ایران را برای حمایت، پشتیبانی 
و همکاری متقابل و تقویت روابط بین 
دو کشــور همسایه برای ارتقای کیفی 
بخش حمل و نقل برای رسیدن به رده 
های توسعه یافته را اعلام و برآن تاکید 

کرد.
در چنین شــرایطی باید دید این 
خط ریلــی ۳۲ کیلومتری بین ایران و 
عــراق به عنوان یکی از همســایگان 
کشورمان که مردم همواره در بازه های 
زمانی مختلف به آن سفر می کنند، چه 

زمانی به بهره برداری می رسد؟

با مذاكره وزرای دو كشور؛

اتصال ریلی ایران و عراق جدی تر شد


